

## **Отзыв**

**научного руководителя,  
профессора кафедры «Информационных систем»  
факультета «Прикладной математики – процессов управления»  
«Санкт-Петербургского государственного университета»,  
члена «Американского математического общества»,  
доктора физико-математических наук, профессора Квитко Александра Николаевича  
на диссертацию на правах рукописи  
Ветрова Анатолия Николаевича  
на тему «Среда автоматизированного обучения со свойствами адаптации  
на основе когнитивных моделей»  
на соискание ученой степени кандидата технических наук  
по спец. 05.13.01 – «Системный анализ, управление и обработка информации»**

01 мая 2003 г. Ветров А.Н. поступил и 18 мая 2007 г. окончил с отличием очную аспирантуру на кафедре «Автоматики и процессов управления» («АПУ») факультета «Компьютерных технологий и информатики» («КТИ») «Санкт-Петербургского государственного электротехнического университета "ЛЭТИ"» («СПбГЭТУ "ЛЭТИ"») с представлением завершённой диссертационной работы 07 июня 2005 г., научный руководитель – канд. техн. наук, проф. Кузьмин Николай Николаевич (умер 08.07.2016 г.).

С 01 сентября 2004 г. по 31 августа 2010 г. Ветров А.Н. работал на кафедре «АПУ» преподавателем дисциплины «Информатика» (самостоятельно разработал методическое обеспечение): читал лекции в шести группах дневного отделения и двух группах вечернего отделения и проводил лаб. практикум в трех группах дневного отделения и двух группах вечернего отделения.

03 октября 2006 г. и 11 декабря 2006 г. состоялись защиты его диссертации на кафедре «АПУ» с рекомендациями к защите по специальности 05.13.01.

С 12 марта 2003 г. он систематически представлял результаты его диссертации на различных научных конференциях «МАН ВШ» и семинарах кафедры «АПУ», проведенных в «Международном банковском институте» («МБИ») и «СПбГЭТУ "ЛЭТИ"».

С 01 мая 2003 г. Ветровым А.Н. в очной аспирантуре на кафедре «АПУ» самостоятельно проведены инновационные диссертационные исследования, направленные на решение актуальной научной проблемы разработки новой среды автоматизированного обучения со свойствами адаптации на основе когнитивных моделей.

Актуальность темы его диссертации обусловлена необходимостью создания современных подходов, методов и технологий для исследования возможностей автоматизированной информационно-образовательной среды (на расстоянии) и оценки эффективности функционирования адаптивных средств обучения, позволяющих генерировать обучающие (информационно-образовательные) воздействия на основе индивидуальных особенностей разнородных субъектов обучения.

Ветровым А.Н. предложен ряд теоретических и практических научных результатов:

- структура инновационной информационно-образовательной среды (на расстоянии), включающая ряд новых модификаций в организации и технологии (автоматизированного) образовательного процесса для обеспечения учета разных индивидуальных особенностей контингента обучаемых (субъектов обучения);
- принципы (алгоритмы) функционирования различных компонентов системы автоматизированного (дистанционного) обучения со свойствами адаптации на основе инновационного блока параметрических когнитивных моделей;
- технология когнитивного моделирования, включающая методику ее использования, алгоритм формирования структуры параметрической когнитивной модели на основе двух инновационных способов представления когнитивной модели (ориентированный граф сочетающий теорию множеств и многоуровневая схема), методики исследования параметров когнитивных моделей субъекта и средства обучения и алгоритм обработки апостериорных результатов тестирования обучаемых;
- структуры когнитивных моделей субъекта обучения и средства обучения;
- комплекс программ для автоматизации различных задач исследования: адаптивное средство обучения (адаптивный электронный учебник), а также основной и прикладной диагностические модули (алгоритмы и программы).

Предложенные положения позволяют реализовать дополнительный контур адаптации за счет учета индивидуальных особенностей обучаемого и технических возможностей средства обучения при генерации разных образовательных воздействий, провести комплексный анализ (адаптивной) информационно-образовательной среды системы автоматизированного (дистанционного) обучения (на расстоянии) и обеспечить повышение эффективности процесса формирования знаний обучаемого.

Представленная диссертация содержит новые научные и практические результаты, использование которых позволяет провести комплексный системный анализ автоматизированной информационно-образовательной среды образовательного учреждения и повысить эффективность процесса формирования знаний контингента обучаемых.

Интерес к научной работе был проявлен Ветровым А.Н. еще в период обучения в «СПбГЭТУ "ЛЭТИ"» (на выпускающей кафедре «АПУ» факультета «КТИ»), непосредственно который он закончил с отличием 11 февраля 2003 г., а также был награжден дипломом II степени открытого конкурса «СПбГЭТУ "ЛЭТИ"» на лучшую научно-исследовательскую работу студентов-дипломников в 2003 г.; кроме того 24 июня 2004 г. Ветров А.Н. окончил с отличием «МБИ» (факультет «Профессиональной переподготовки и повышения квалификации», кафедра «Банковского дела» («БД»)) и он занимался разработкой диссертации по спец. 08.00.10 – «Финансы, денежное обращение и кредит» под руководством зав. кафедрой «БД» «МБИ» и «СПбГУЭФ "ФИНЭК"», д.э.н., проф. Белоглазовой Г.Н. (умерла 14.06.2014 г.).

В 2005 г. по теме диссертации он имел 25 печатных работ, 3 из них опубликованы в изданиях, рекомендованных «ВАК РФ» для опубликования научных результатов диссертации. Научные результаты его исследований использовались в учебном процессе с 2003 г. по 2006 г. по дисциплинам «Искусственный интеллект в задачах управления» (дневное отделение) и «Информатика» (дневное и вечернее отделения) на кафедре «АПУ» «СПбГЭТУ "ЛЭТИ"».

По теме диссертации Ветров А.Н. опубликовал 43 на 2007 г. (80 на 2012 г.) научных работ: 01 учебник и 03 методических указания к лаб. работам по дисциплине «Информатика»; 02 раздела в 01 колл. научной монографии «МАН ВШ» (с форм. соавторами-препод.); 08 (16) учебных пособий и научных монографий (без соавторов); 01 (02) отчет(а) по индивидуальной инициативной НИР; 05 (12) научных статей в научных журналах рекомендованных «ВАК РФ», из них 00 (05) научных статей депонированы во «"ВИНИТИ" "РАН"»; 22 (43) научных доклада в материалах 11 (24) международных научных конференций, а также им были получены 04 авторских свидетельства о депонировании и регистрации произведений – объектов интеллектуальной собственности в «РАО» (РФ, г. Москва).

В 2005-2007 г. (2012 г.) выполнена норма для кандидата (доктора) технических наук (требовалось 02 (10) научных статей в научных журналах из перечня «ВАК РФ»).

За время непрерывной научной работы над своей диссертацией Ветров А.Н. проявил себя как квалифицированный преподаватель и научный работник (ученый), умеющий ставить и решать современные сложные научно-технические задачи. По результатам обучения в очной аспирантуре на конкурсной основе был оставлен на кафедре «АПУ» факультета «КТИ» «СПбГЭТУ "ЛЭТИ"» в должности ассистента (с 2005 г.). Он самостоятельно разработал методическое обеспечение дисциплины «Информатика», непосредственно включая теоретический курс лекций для чтения лекций и методические указания к лабораторным работам для проведения лабораторного практикума. Он успешно выполнял все имеющиеся виды учебно-методической и научной нагрузки.

В связи с вышесказанным считаю, что представленная диссертационная работа соответствует всем требованиям, предъявляемым к кандидатским и докторским диссертациям, а ее автор Ветров А.Н. заслуживает присвоения ему ученой степени кандидата технических наук по специальности 05.13.01 – «Системный анализ, управление и обработка информации».

«11» октября 2018 г.

Научный руководитель,  
профессор кафедры «Информационных систем»  
факультета «Прикладной математики – процессов управления»  
«Санкт-Петербургского государственного университета»,  
член «Американского математического общества»,  
доктор физико-математических наук, профессор Квитко Александр Николаевич

*Александр Николаевич Квитко*  
*В. В. Кудрявцева*



Страница 2 из 2 страниц

09.11.2018

**The response**  
**of the scientific supervisor,**  
**professor of the chair “Information systems”**  
**of the faculty “Applied mathematics – control processes”**  
**of “The Saint-Petersburg state university”,**  
**the member of “The American mathematical society”,**  
**doctor of physical-mathematical sciences, professor Kvitko Alexander Nikolaevich**  
**on the dissertation on the rights of manuscript**  
**of Vetrov Anatoly Nikolaevich**  
**on the theme “The environment of automated training with the properties of adaptation**  
**based on the cognitive models”**  
**on the competition of scientific degree of the candidate of technical sciences**  
**on the spec. 05.13.01 – “The system analysis, control and information processing”**

On the 01<sup>st</sup> of May 2003 y. Vetrov A.N. has entered and on the 18<sup>th</sup> of May 2007 y. has graduated with honors from the full-time postgraduate study at the chair “Automatics and control processes” (“ACP”) of the faculty “Computer technologies and informatics (computer science)” (“CTI”) of “The Saint-Petersburg state electrotechnical university “LETI”” (“SPbSETU “LETI””) with presentation of the completed dissertation work on the 07<sup>th</sup> of June 2005 y., the scientific supervisor – cand. of tech. sci., prof. Kuzmin Nikolay Nikolaevich (has died on the 08.07.2016 y.).

From the 01<sup>st</sup> of September 2004 y. to the 31<sup>st</sup> of August 2010 y. Vetrov A.N. worked at the chair “ACP” as the teacher of the discipline “Informatics” (has independently developed the methodical support): gave the lectures in six groups of a day department and two groups of an evening department and carried out the lab. practical work in three groups of a day department and two groups of an evening department.

On the 03<sup>rd</sup> of October 2006 y. and on the 11<sup>th</sup> of December 2006 y. the predefences of his dissertation at the chair “ACP” with recommendations to defence on the specialty 05.13.01 have taken place.

From the 12<sup>th</sup> of March 2003 y. he systematically presented the results of his dissertation at the various scientific conferences of “IHEAS” and the seminars of the chair “ACP”, held at “The international banking institute” (“IBI”) and “SPbSETU “LETI””.

From the 01<sup>st</sup> of May 2003 y. Vetrov A.N. in the full-time postgraduate study at the chair “ACP” has independently conducted the innovative dissertation researches, directed to the solution of the relevant scientific problem of the development of the new environment of automated training with the properties of adaptation based on the cognitive models.

The relevance of the theme of his dissertation is caused by the need of creation of the modern approaches, methods and technologies for the research of opportunities of the automated information-educational environment (at distance) and the estimation in the efficiency of functioning of the adaptive means of training, allowing to generate the training (information-educational) influences based on the individual features of the diverse subjects of training.

The number of theoretical and practical scientific results is offered by Vetrov A.N.:

- the structure of the innovative information-educational environment (at distance), including a number of new modifications in the organization and technology of the (automated) educational process for the ensuring of the accounting of the different individual features of the contingent of trainees (the subjects of training);
- the principles (algorithms) of functioning of the various components of the automated (remote) training system with the properties of adaptation based on the innovative parametrical cognitive models block;
- the cognitive modeling technology, including the technique of its use, the algorithm of formation of the structure of the parametrical cognitive model on the basis of two innovative ways of representation of the cognitive model (the oriented graph combining the theory of sets and the multilevel scheme), the techniques of research of the parameters of the cognitive models of the subject and means of training and the algorithm of processing of a posteriori results of testing of trainees;
- the structures of the cognitive models of the subject of training and the means of training;
- the complex of programs for the automation of the various research tasks: the adaptive means of training (the adaptive electronic textbook), and also the main and applied diagnostic modules (the algorithms and programs).

The offered provisions allow to realize the additional contour of adaptation due to the accounting of the individual features of a trainee and the technical capabilities of the means of training at the generation of different educational influences, to carry out the complex analysis of the (adaptive) information-educational environment, of the automated (remote) training system (at distance) and to provide the increase in the efficiency of process of the formation of knowledge of the trainee.

The submitted dissertation contains new scientific and practical results, use of which allows to carry out the complex system analysis of the automated information-educational environment of educational establishment and to increase in the efficiency of process of the formation of knowledge of the contingent of trainees.

Interest to scientific work has been shown by Vetrov A.N. even in the period of training at "SPbSETU "LETI"" (on the graduate chair "ACP" of the faculty "CTI"), directly which he has graduated with honors degree on the 11<sup>th</sup> of February 2003 y., and also has been awarded with the diploma of the II<sup>nd</sup> degree of the open competition of "SPbSETU "LETI"" on the best scientific-research work of diploma-students in 2003 y.; besides on the 24<sup>th</sup> of June 2004 y. Vetrov A.N. has graduated with honors degree from "IBI" (the faculty "Professional retraining and improvement of professional skills", the chair "Banking" ("B")) and he was engaged in the development of the dissertation on the spec. 08.00.10 – "Finance, monetary circulation and credit" under the leadership of the head of the chair "B" of "IBI" and "SPbSUEF "FINEC", d.es., prof. Beloglazova G.N. (has died 14.06.2014 y.).

In 2005 y. on the theme of dissertation he had 25 printed works, 3 of them are published in the editions, recommended by "HAC of RF" for the publication of the scientific results of dissertation. The scientific results of his researches were used in the training process from 2003 y. to 2006 y. on the disciplines "Artificial intelligence in the tasks of control" (a day department) and "Informatics" (a day and an evening departments) at the chair "ACP" of "SPbSETU "LETI"".

On the theme of dissertation Vetrov A.N. has published 43 on 2007 y. (80 on 2012 y.) scientific works: 01 textbook and 03 methodical instructions to the lab. works on the discipline "Computer science"; 02 sections in 01 coll. scientific monography of "IHEAS" (with forms. coauthors-teachers); 08 (16) training manuals and scientific monographies (without coauthors); 01 (02) report(s) on the individual initiative SRW; 05 (12) scientific articles in the scientific journals recommended by "HAC of RF", from them 00 (05) scientific articles were deposited in "'VINITI" of "RAS"; 22 (43) scientific reports in the materials of 11 (24) international scientific conferences, and also 04 copyright certificates about deposition and registration of the works – the objects of intellectual property in "RAS" (RF, Moscow city) have been received by him.

In 2005-2007 y. (2012 y.) the norm for the candidate (doctor) of technical science was executed (it was required 02 (10) scientific articles in the scientific journals from the list of "HAC of RF").

During the continuous scientific work on the own dissertation Vetrov A.N. has proved himself as the qualified teacher and the scientific worker (scientist), able to put and to solve the modern difficult scientific-technical tasks. By the results of training in the full-time postgraduate study on the competitive basis has been left at the chair "ACP" of the faculty "CTI" of "SPbSETU "LETI"" in the post of the assistant (from 2005 y). He has independently developed the methodical support of the discipline "Informatics", directly including the theoretical course of lectures for the reading of lectures (lecturing) and the methodical instructions to the laboratory works for the carrying out the laboratory practical work. He successfully carried out all available kinds of training-methodical and scientific loading.

Due to the aforesaid I consider, that the presented dissertation work conforms to all requirements, imposed to the candidate and doctoral dissertations, and its author Vetrov A.N. deserves the award to him the scientific degree of the candidate of technical sciences on the specialty 05.13.01 – "The system analysis, control and information processing".

The "11" of October 2018 y.

The scientific supervisor,  
professor of the chair "Information systems"  
of the faculty "Applied mathematics – control processes"  
of "The Saint-Petersburg state university",  
the member of "The American mathematical society",  
doctor of physical-mathematical sciences, professor Kvitko Alexander Nikolaevich

*Александр Николаевич Квитко*

*Ветров Алексей Александрович*

